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název 24. zasedání Národní stálé konference 

datum 18. října 2024 

místo Akademie veřejného investování (AVI) MMR, Staroměstské náměstí 6, 110 00 Praha 1  

účastníci viz prezenční listina 

přílohy zápisu  
1) Schválený program zasedání 
2) Prezentace 
3) Soubor usnesení  

 

Stran 10 

 

 

Plenární zasedání 

Datum zahájení: 18. 10. 2024 

Čas zahájení: 10:00 (registrace 8:30) 

Čas ukončení: 15:31 

 

Bod 1 – Úvod – zahájení Plenárního zasedání NSK 

Jan Schneider (vrchní ředitel Sekce strategií a analýz regionální politiky a politiky bydlení, první 
místopředseda NSK – dále MMR) přivítal účastníky a představil program jednání Plenárního zasedání  
s formální úpravou programu, spočívající ve výměně pořadí bodů 2 a 3, aby se pan ministr mohl zúčastnit 
diskuse k bodu 3, když pak z pracovních důvodů bude muset jednání opustit. 

Petr Kulhánek (ministr pro místní rozvoj, předseda NSK – dále ministr MMR) v úvodním slovu připomněl, 
že je dlouhodobě účastníkem aktivit Národní Stálé konference a že její existenci vnímá především jako 
převodník mezi národní úrovní a územními partnery. Ocenil, že konference změnou programu umožní jeho 
účast v diskusi o zásadních postojích územních partnerů k vyjednávání české pozice pro budoucí politiku 
soudržnosti.  

Jan Schneider (MMR) uvedl, že je přítomno 57 ze 67 členů NSK a prohlásil 24. plenární zasedání NSK za 
usnášeníschopné a představil s shrnul aktualizaci Statutu NSK a RSK, kterou účastníci obdrželi v podkladech 
a zahájil projednávání bodu 3. 

 

Bod 3 – Aktuality spolupráce územních partnerů 

Zdeněk Semorád (AKČR) představil pozici územních partnerů (ÚP) s tím, že prezentace je rozdělena do 3 
oblastí: 1. oblast – pozice ÚP k politice soudržnosti po roce 2028+, 2. oblast – Memorandum o spolupráci 
územních partnerů. 3 oblast – usnesení ÚP. Stanovisko míří dovnitř do ČR, zatímco Memorandum je určeno 
pro jednání s EK a dalšími evropskými partnery. Memorandum zdůrazňuje potřeba jednotného postupu celé 
ČR k dosažení společných cílů tak, aby byla zajištěna efektivní politika regionálního rozvoje územní 
spolupráce. EU se potýká s globálními výzvami, ale i ty měly být řešeny na úrovni konkrétních regionů. Padl 
apel, aby se politika soudržnosti utvářela od spodu ve spolupráci s regiony. Využívání finančních nástrojů je 
potřeba, ale měly by být vyvážené s granty, jinak pro území nemají požadovaný přínos. 

Ondřej Havlíček (Asociace euroregionů ČR) představil pozici Asociace s tím, že se orientují se na příhraniční 
oblasti, kde žije 40% obyvatel. Obyvatelé těchto oblastí jsou závislí na důvěře a dobré přeshraniční spolupráci, 
proto je pozice zaměřena na Interreg. Tyto oblasti požadují vyjmout z tematické koncentrace. Požadují 
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nesnížit, resp. navýšit alokaci prostředků a zároveň nezvyšovat míru spolufinancování ze SR. Zvážit větší 
využívání přeshraničních ITI. Požadují zjednodušení programů. 

Eliška Olšáková (SMS ČR) představila hlavní trendy a návrhy směrování PS po roce 2028+, např. posílení 
partnerského přístupu na všech úrovních, podpora územní dimenze a integrovaných nástrojů, sbližování 
úrovní regionů a zmírnění rozdílů, návrh na zjednodušení programů, využití jednoho operačního programu 
(OP) pro podporu integrovaného rozvoje regionů a znevýhodněných území, úpravy limitů pro veřejné zakázky 
malého rozsahu, kontinuitu podpor z OP. SMS ČR souhlasí s pozměněním realizace politiky soudržnosti, vč. 
propojení investic s reformami. Za SMS ČR zatím aktuální témata nemají, preferují jednotnou pozici ÚP. 

Eva Schönherrová (Česká biskupská konference) představila pozici ČBK, která je zatím obecná a bude se dále 
zpřesňovat. Církev plánuje v příštím období více využívat svou územní strukturu, tedy se zaměřit na větší 
zapojení do strategických projektů a využití síťových a společných projektů. V pozici je definováno 6 klíčových 
oblastí: sociální služby, zdravotnictví, renovace památek, energetické úspory a obnovitelné zdroje, vzdělávání 
a dostupné bydlení. 

 

Jan Dražský Florian (NS MAS ČR) informoval o tom, že MAS na pozici pracují, v některých bodech se rozhodně 
shodují s pozicí ostatních ÚP. 

Petra Nešporová (ITI Praha) konstatovala, že i hlavní město Praha připravuje vlastní poziční dokument, který 
bude představen na dalším jednání. 

Petr Osvald (ITI Plzeň) nejprve představil kontextové informace, které mohou mít dopad na efektivitu 
regionální politiky i na přeshraniční spolupráci. Oficiální stanovisko EK zatím není vydané, proto není zřejmé, 
jak PS bude po roce 2028 vypadat. Stanovisko připravené ve spolupráci s MMR-NOK bylo schváleno na 
zasedání ÚP a není zamýšleno jako implementační, ale jako jednotný postoj ÚP. Hlavní zásady, které považuje 
za klíčové pro budoucnost PS: zachování její stabilní a rozvojové role, zajištění rovnováhy mezi reformami a 
rozvojem území, implementována podle místních podmínek. Heslo: PS prováděna regiony a v regionech. PS 
poskytovala stabilitu a předvídatelnost pro všechny aktéry. Doporučil, aby stanovisko, které bylo schváleno, 
bylo přeloženo do angličtiny a nadále doplňováno podle aktuálních změn na úrovni EU. 

Diskuse: 

Erich Beneš (ITI Plzeň) položil dotaz k dalšímu postupu práce s tímto stanoviskem a zda existuje prostor pro 
další posílení tohoto stanoviska vzhledem k současným vyjednáváním. 

Stanislav Schneidr (vrchní ředitel Sekce koordinace EU fondů mezinárodních vztahů a cestovního ruchu, 
dále MMR) doporučil, aby ÚP zesílili tlak na EK a odeslali své stanovisko individuálně. Navrhl, aby stanovisko 
odladěné na národní úrovni bylo zasláno i europoslancům a dalším evropským delegacím. MMR poskytne 
součinnost i e-mailové kontakty, kam mohou ÚP zasílat svá stanoviska.  

Radim Sršeň (náměstek ministra MMR, dále MMR) shrnul informace o tom, kde a na jakých platformách 
MMR komunikuje PS po roce 2028+. EK rozlišuje mezi „kohezí“ a „kohezní politikou“ – koheze je všechno, 
kohezní politika je jednou z mnoha politik. ČR vnímá, že kohezní politika je průřezová, která vede k naplňování 
ostatních politik. Otevřel diskutovanou problematiku jednoho programu. Zdůraznil, že programy financované 
z EU musí respektovat územní dimenzi a nesmí se stát, aby jeden program podporoval aktivitu, která 
prohlubuje rozdíly mezi jednotlivými regiony, které se pak budou zmírňovat financováním aktivit z PS. Dle 
předběžných informací bude v příštím PO větší míra spolufinancování ze strany ČR, proto PS bude více  
o spolupráci a spolufinancování všech úrovní. V otázce tematické koncentrace je shoda s ÚP. 

Petr Osvald (ITI Plzeň) navrhl pro větší podporu a prosazení PS zapojit i polské předsednictví. Otevřel otázku 
kontaktování ÚP pro sladění pozic nebo poskytování informací (nemají jedno kontaktní místo). Poukázal na 
transparentnost jednání EK, která by měla vykonávat úkoly pro Radu bez utajování informací. Z PS se vytratila 
regionální politika a je důležité ji znovu zařadit do diskusí a jednání, protože PS je nástrojem regionální 
politiky.  
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Petr Kulhánek (ministr MMR) poskytl aktuální informace o vzájemné spolupráci s Polskem navázané minulý 
týden, kdy proběhlo jednání s polským protějškem. Na jednání se ukázala shoda v prioritách a akcentaci 
aktuální politiky, byla dohodnuta výměna dokumentů a koordinace, aby se sladily názory a postupy. 

Zdeněk Semorád (AKČR) sdělil, že AK má své stanovisko rozpracované více detailně a zaměřuje se na efektivní 
implementaci politiky v ČR, protože pomoc regionům je stále nutná. Disparity mezi kraji a uvnitř krajů jsou 
stále a někdy větší, než byly a měly by se řešit pomocí kohezní politiky.  

Erich Beneš (ITI Plzeň) sdělil, že ITI pracuje na vlastním návrhu implementace, které následně chtějí představit 
na některém dalším jednání NSK. 

Stanislav Schneidr (MMR) reagoval na příspěvek Petra Osvalda a shrnul jednotlivé kroky spojené  
s ustanovením nové Evropské komise, která musí představit dlouhodobý program na dalších 5 let a roční 
legislativní program. V této fázi bude mít Rada možnost se k dané problematice vyjádřit. 

Miroslav Švejda (Ministerstvo obrany) dodal, že kromě globálních výzev čelíme i globálním hrozbám. 
Souhlasil, že přístup formování PS zdola nahoru je vhodný, ale zdůraznil potřebu sladit ho s přístupem shora 
dolů.  

Jan Schneider (MMR) zakončil bod jednání a koncensem po úpravě bylo usnesení č. NSK-09/2024 vzato na 
vědomí ve znění: NSK: I. bere na vědomí informace ÚP. II. bere na vědomí stanovisko ÚP k budoucnosti PK 
pro roce 2028 schválené na společném jednání ÚP dne 15. 10. 2024. 
 

Bod 2 – Aktuální informace z regionální politiky 

Jan Schneider (MMR) se nejprve vrátil k usnesení 07/2024, které se týkalo aktualizace statutu a jednacího 
řádu NSK a vzoru Statutu RSK. Usnesení bylo konsenzuálně schváleno.  

Kamil Papež (MMR – ředitel odboru regionální politiky, dále jen MMR-ORP) se věnoval vybraným usnesením 
RSK ze Středočeského a Karlovarského kraje v období duben až září 2024. Z obou krajů se zástupci RSK 
vyjádřili.  

Petr Vychodil (RSK SČK) reagoval, že by se pro likvidaci nebezpečné látky azbestu měly prostředky 
najít. 

Patrik Pizinger (RSK KVK) vysvětlil kontext usnesení KVK.  

Radana Leistner Kratochvílová (ŘO OP ST) sdělila, že rozšíření seznamu ZŚ v rámci plánované 
podpory regionálního školství o území města Mariánské Lázně a města Nejdek nemůže ŘO vyhovět 
z důvodu metodického nastavení výzvy. Rozdělení alokace OP ST mezi 3 uhelné kraje představuje 
základní domluvu pro čerpání FTS v ČR a změny se neplánují.  

Kamil Papež (MMR-ORP) dále představil hlavní závěry Zprávy o uplatňování SRR a informace o návrhu 
Akčního plánu na roky 2025–2027. Oba dokumenty byly zpracovány letos a v listopadu budou v MPŘ, kde se 
k nim budou moci vyjádřit územní partneři. Podrobnosti jsou k dispozici v prezentaci. Nová SRR pro období 
po roce 2028 se začne připravovat příští rok. Dále shrnul hlavní závěry týkající se vývoje regionálních rozdílů 
v ČR. Připomněl, že tyto závěry vycházejí z opakovaných konzultací s územními partnery. Rozdíly mezi kraji 
se prohlubují nebo se je nedaří odstranit. Konvergenční dynamika je velmi rozdílná mezi regiony, a to až na 
úroveň obcí s rozšířenou působností (ORP). 

V následujícím bodu se věnoval aktualitám z Vládního výboru pro regionální politiku, který byl ustaven letos. 
Na vládní úrovni proběhla dvě jednání a na pracovní jedno setkání, obsah jednání viz prezentace. Mezi 
uvedená chystaná hlavní témata MMR bude zařazovat i RUD. 

V dalším bodu komentoval dobrou praxi z RSK, a upozornil na možná rizika.  

Pro téma RE:START zmínil končící projekt TSI (edukace, implementace dobré praxe) a nový TSI se zaměří více 
na podporu absorpční kapacity. 
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Z městské agendy zmínil významné chystané akce: v roce 2025 Fórum pro města a URBIS, v listopadu 2024 
EUI Capacity Building pro česká ITI města za účasti zástupců DG Regio, EUI, ŘO, a pozval zájemce k účasti, 
především z důvodu účasti aktérů, kteří rozjížděli ITI na evropské úrovni. 

Na závěr se věnoval mezinárodní agendě: platformy, na kterých probíhá vyjednávání s EK, i účast v pracovních 
skupinách OECD. 

Radim Sršeň (MMR) představil bod "Vyhodnocení zpětné vazby na fungování NSK," který navazuje na diskuse 
partnerů z posledního jednání NSK v Ostravě. Uvedl, že z území občas zaznívají názory, že NSK/RSK není 
přínosná, ale MMR má zájem platformu NSK dále posilovat, zejména s ohledem na budoucí kohezní politiku. 
Požádal o vyplnění ankety pomocí promítnutého QR kódu, aby MMR mohlo organizovat jednání NSK tak, aby 
byla co nejpřínosnější pro většinu partnerů. Také zmínil výsledky dosud obdržených odpovědí (viz 
prezentace), například návrh poskytovat prezentace ŘO předem místo jejich opakovaného představení 
naživo na plénu a v komorách. 

Následovala diskuse k dosud předneseným bodům: 

Jan Dražský Florian (NS MAS ČR) se vrátil k vymezení HSOÚ, kdy považuje nejmenší územní jednotku ORP za 
velmi hrubé a generalizující vymezení. Připomněl, že tato připomínka byla na tomto místě vznášena 
opakovaně a zatím nebyla reflektována. Poukázal na příklad území na hranici dvou krajů a čtyř ORP, kde se 
v minulosti konala Národní konference Venkov v Teplé, jejíž účastníci mohli na vlastní oči zhodnotit jak je 
tento region zaostalý, byť právě v důsledku posuzování HSOÚ na úrovni ORP se do těchto oblastí nepromítá 
– Teplá (ORP Mariánské Lázně, okres Cheb, Karlovarský kraj), Toužim (ORP Karlovy Vary, okres Karlovy Vary, 
Karlovarský kraj), Bezdružice (ORP Stříbro, okres Tachov, Plzeňský kraj) a Úterý (ORP Nýřany, okres Plzeň-
sever, Plzeňský kraj). Zeptal se na způsob nového vymezení, u kterého by předpokládal zohlednění dřívějších 
připomínek vznesených na několika jednáních NSK.  

Kamil Papež (MMR – ORP) připustil, že diskuse je dlouhodobá. Indikátory (celkem 5) jsou definovány SRR  
a po dobu její platnosti je není vhodné měnit. Pokud by se přidávaly nové indikátory, analýzy ukazují, že 
výsledek se příliš nebude lišit. Téma indikátorů bude otevřeno s přípravou nové strategie regionálního 
rozvoje. 

Zdeněk Opravil (MMR – ORP) upřesnil, že s tvorbou AP SRR byly aktualizovány a přepočítány indikátory pro 
všechny SO ORP a 7 z nich nově spadlo pod 25% hranici kumulativní hodnoty zmíněných indikátorů. Tato ORP 
byla přiřazena k předchozímu seznamu. Důvodem, pro setrvání na stávajícím způsobu vymezení je  
i skutečnost, že mnohé ŘO mají kritéria příslušnosti součástí svých výzev a je třeba zachovat kontinuitu. 
Dalším důvodem pro zachování metodiky je kontinuita pro vyhodnocení tohoto nástroje regionální politiky.  
Z těchto důvodů je také navrženo, že státem podporovaných regionů bude 80. Potvrdil, že metodický přístup 
k vymezování bude znovu otevřen při tvorbě nové strategie regionálního rozvoje a MMR k tomu využije  
i stanoviska územních partnerů. 

Kamil Papež (MMR – ORP) doplnil, že MMR vnímá připomínky k metodice vymezování státem 
podporovaných území, ale to nemůže znamenat, že každá připomínka bude zapracována, cílem je konsenzus 
nad kompromisem. Princip partnerství a diskuse jako nástroj jsou základním přístupem při tvorbě regionální 
politiky. 

Jan Schneider (MMR) připojil svůj osobní názor, že úroveň ORP je nejnižší možná pro národní politiku 
s ohledem i na role dalších aktérů regionálního rozvoje, především krajů. 

Marek Jetmar (MV ČR) upřesnil, že MV bude dlouhodobě pracovat se soustavou „trojkových“ obcí (ORP), 
neboť pouze ta odpovídá přirozeným vazbám v území, zatímco soustava „dvojková“ (POU) je z pohledu MV 
ČR doplňková a je ke zvážení, zda je vhodná i pro jiné agendy, než jsou jí vymezeny zákonem. 

Radim Sršeň (MMR) připojil pohled z vymezování tzv. funkčních území: diskuse se o tom povede, protože 
víme, že i kraje mají svá vymezení skladebných funkčních subregionů.  
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Zdeněk Semorád (AKČR) reagoval se svým zdůvodněním zaostávání zmíněných regionů: důvodem je, že se 
nepodpořil vnitřní potenciál a absorpční kapacita. V souvislosti s potřebou zpětné vazby na fungování 
RSK/NSK je přesvědčen, že i výstupy územních partnerů, prezentované k budoucnosti Politiky soudržnosti 
dokládají, že právě prostřednictvím RSK, která zakotvuje partnerský přístup, mohou takováto konsolidovaná 
stanoviska vzniknout a být přijatelná pro aktéry v území. 

 

Po diskusi Jan Zerák (MMR – VO rozvoje venkova a integrovaných nástrojů, dále také MMR – ORP) uvedl  
v rámci agendy integrovaných nástrojů shrnul implementaci CLLD z programového období 2014-2020 i 
aktuálního programového období, přípravy metodických pokynů k oběma programovým obdobím. Obdobně 
strukturoval i informaci o implementaci strategií ITI v obou programových obdobích. Následně samostatně 
zmínil implementaci pilotního ověření integrovaného nástroje CLLD-U s financováním výhradně z OPZ+ (viz 
prezentace).  

Zmínil práci a zaměření Pracovní skupiny pro rozvoj venkova, která se schází čtvrtletně, nově pod vedením 
MMR. 

Pozval na konferenci 3D– Věda-Inovace-Znalosti: tři dimenze místního rozvoje v Liberci v listopadu 2024, kde 
se budou prezentovat projekty, které MMR zaštítilo jako aplikační garant. Na dalších snímcích uvedl aktivity 
oddělení: soutěž Vesnice roku, aplikaci ObcePRO, metodické příručky pro obce. 

Radim Sršeň (MMR) popsal současný stav projednávání Zákona č. 248 Sb. o regionálním rozvoji. MMR nyní 
vypořádává cca 300 připomínek z MPŘ, a zapojuje do diskuse i v této části procesu územní partnery, 
naposledy na jednání na konferenci Venkov v Mělníku 15.–17. 10. 2024. Vzhledem k poměrně dobré shodě 
v bodech zapojení Agentury pro sociální začleňování a MAS do regionálního rozvoje je pravděpodobné, že 
tuto změnu zákona budeme prosazovat. Zapracování ITI do zákona chceme dále propracovat ve spolupráci 
s územními partnery a resorty a nebudeme jej v tomto návrhu změny zákona předkládat. Avizoval k tomu 
kulatý stůl. 

Jan Schneider (MMR) otevřel další kolo diskuse. 

Kamil Papež (MMR – ORP) připustil, že postup zvolený k projednání změny Zákona č. 248/2000 Sb. nebyl 
ideální, budeme se snažit použít takové postupy, aby se sbližovaly racionální podněty vedoucí ke konkrétnímu 
výsledku. 

Erich Beneš (ITI Plzeň) vyjádřil obavu, že ITI by se mohly stát rukojmím v protichůdných postojích aktérů 
vyjednávání a výsledkem by mohl být zánik nástroje ITI. 

Zdeněk Opravil (MMR – ORP) připomněl, že v příštím roce má MMR představit věcný záměr novely 
stavebního zákona v části o územním plánování, a i na jednáních územních partnerů se otevírá téma 
sbližování územního a strategického plánování, například z hlediska pojmu funkční region, funkční městský 
region, jeho kompetence atd. 

Diskuse skončila a plénum konsenzuálně odsouhlasilo usnesení NSK č. 8: NSK bere na vědomí aktuální 
informace z regionální politiky. 

 

Bod 3 – Aktuální stav implementace politiky soudržnosti a budoucnost politiky soudržnosti 

Stanislav Schneidr (MMR) navázal a v úvodu zmínil, že ČR se podařilo v programovém období  
2014–2020 dočerpat všechny finanční prostředky z EU fondů. Následně představil základní čísla aktuálního 
stavu čerpání ČR v programovém období EU 2021–2027. Představil také informace o postupu přezkumu 
v polovině programového období s termínem do 31. 3. 2025, kdy musí každý členský stát zaslat EK finální 
návrh na využití části alokace EU fondů na roky 2026 a 2027. V tématu finančních nástrojů zmínil, že  
MMR–NOK zpracovává Doporučení pro finanční nástroje s cílem navýšit podíl % finančních nástrojů. 
Dokument bude na podzim předložen ke schválení Vládnímu výboru pro strategické investice. Možnost 
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zavedení nových finančních nástrojů bude odvislá od disponibilních zdrojů jednotlivých programech. Oproti 
původním očekáváním pravděpodobně dojde k výrazným změnám ve volných alokací z důvodů řešení 
následků povodní. V závěru zmínil evropské a národní dokumenty, které budou základem pro budoucí 
vyjednání o podobě politiky soudržnosti po roce 2028, a také možné scénáře politiky soudržnosti podle EK. 
Vyjednávání bude probíhat po zveřejnění víceletého finančního rámce v rámci PL PRESS a návrhu legislativy 
v rámci DK PRESS. 

Klára Kracíková (MMR-ŘO OSRF EU) představila postup při přípravě prioritizace věcných oblastí z budoucí 
podoby politiky soudržnosti. Základem je mandát Poslanecké sněmovny a také vlády ČR a platformou pro 
budoucí prioritizaci bude Expertní poradní orgán Národního orgánu pro koordinaci. Výstupy budou 
podkladem a jedním ze vstupů pro rozhodování MMR o tematických oblastech vhodných financování z EU 
fondů nebo finančních nástrojů.   

Bylo přijato konsenzuálně usnesení č. 10: NSK bere na vědomí stav implementace Politiky soudržnosti, 
střednědobé hodnocení a informace k politice soudržnosti po roce 2027. 

 

Bod 4 – Národní plán obnovy a komponenty MMR v NPO  

Radka Bučilová (poradkyně VŘS fondů EU, dále MPO) prezentovala stav Národního plánu obnovy, stav 

čerpání finančních prostředků z NPO, žádosti o výplatu finančních prostředků. Představila časovou osu 

implementace a aktuální vývoj. Hovořila o žádosti o výplatu, kontrole vzorku, posuzování ze strany EK a dalším 

postupu plateb. Revize CID proběhne společně s platbou, resp. před podáním žádosti o 4. a 5. výplatu, 

aktualizace centrálních metodických pokynů platí k říjnu 2024. Zabývala se okruhem rizik realizace a jejich 

řešením. Nešvarem je nedostatečné plnění milníků a cílů, nedodržení termínu splnění a zdržení projektů 

z objektivních okolností. Zmínila kapacitní rizika při plnění milníků a cílů, vyjmutí investic z NPO, dodržování 

článku 22 nařízeno o RRF. Jako řešení bylo navrženo zrychlení implementace, výměna problematických 

projektů v rámci stanovených milníků a cílů, maximální úsilí k zajištění pokroku v reformách a investicích, 

drobná změna CID, která usnadní implementaci, ale nesmí snížit celkovou ambici plánu, zajištění personálních 

kapacit v rámci komponenty 4.1. Detailně rozebrala RRF Guidance – nové Pokyny k plánům pro oživení  

a odolnost. Dokument se člení na část 1, která vysvětluje právní důvody, které lze pro změnu přijatých plánů 

RRF využít, část 2 se zabývá přípravou a obsahem dodatků. Pokyny zavádějí několik zjednodušujících prvků 

urychlujících implementaci a realizaci, cílem je snížení administrativní zátěže. Prioritou zůstává rychlá 

implementace NPO. Členské státy by měly i nadále vyvíjet veškeré možné úsilí, aby zajistily pokrok 

v reformách a investicích, včas předkládaly žádosti o výplatu a předkládaly Komisi veškeré relevantní 

dokumenty, aby dosáhly včasné vyplacení finančních prostředků. Seznámila přítomné s aktuálně otevřenými 

výzvami. 

Leo Steiner (VŘS evropských a národních programů, dále MMR) konstatoval zhoršení vyhlídek úspěšného 

plnění některých komponent MMR oproti stavu při poslední NSK. Co je potěšitelné, MMR získalo pro území 

z MPO další prostředky v subkomponentě 1.4.1.6., připravuje se proto 3. výzva na demonstrativní aplikace 

5G sítí. U digitalizace stavebního řízení (komp. 1.6) je situace dostatečně medializovaná, aktuálně bude 

pravděpodobně zvolena nová cesta DSŘ, a tím pádem nelze čekat splnění reformy tak, jak je dána v CID, a to 

ani věcně ani termínově. Hledají se cesty a nová řešení spolu s MPO-DU a EK. Dostupné bydlení (komp. 2.10) 

je problematické z hlediska zajištění zdrojů, v SR na 2025 nejsou na půjčkovou část NPO přiděleny prostředky. 

Dotačně-úvěrový program v FN č. 1, tzn. Dostupné nájemní bydlení, je však v běhu, další FN jsou v přípravě a 

v blízkých týdnech budou podepsány příslušné prováděcí dohody. Vyzval účastníky z území, aby podali 

zpětnou vazbu, jaký přínos vidí ve fungování regionálních a konzultačních center pro dostupné bydlení. U 

brownfieldů 2.8 vypadá vše nadějně, projektů je dost a je zde oproti cílovým číslům rezerva pro případná 

zdržení u části projektů. Systémová podpora veřejných investic v komp. 4.1. běží zdárně dle plánu. U 4.1.3 

jsou výzvy vyhlášeny, alokace přibližně dostatečná. 

http://www.dotaceeu.cz/
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Erich Beneš (ITI Plzeň) se otázal, kdy budou k dispozici výsledky komponenty projektování 4.1.3. 

Richard Nikischer (MMR, odbor správy programů) uvedl, že výsledky jsou z velké části k dispozici, žadatelé 

je vědí mj. z MS2014+, pro veřejnost jsou k dispozici na webu MMR. Z pěti výzev na přípravu projektových 

dokumentací jsou vyhodnoceny tři (výzvy č. 1, 3 a 4), včetně vydání RoPD. Podpořeno bylo 72 projektů bydlení 

z 1. výzvy a 140 malých projektů z 3. výzvy, 41 projektů bylo podpořených ve 4. výzvě, tyto jsou již 

zrealizovány. Specifická je pátá výzva na projekty bydlení, která je průběžná, ale hodnotí se i kvalita 

plánovaných projektů, proto bude finálně vyhodnocována až po ukončení příjmu všech žádostí, což je konec 

října. 

 

Bod 5 – Vystoupení řídicích orgánů  

Rostislav Mazal (ŘO IROP) zmínil závazné stanovisko k povodňové situaci č. 50 pro IROP 2014–2020 a č. 24 
pro IROP 2021–2027. Ukázal čerpání vyčleněných alokací pro IN v IROP 2014-2020 a dále pak aktuality z IROP 
2021–2027. Bylo vyhlášeno 109 výzev v objemu 113,8 mld. Kč. Z celkové alokace 118 mld. Kč IROP bylo 
vyhlášeno 96,6 % alokace, bylo uzavřeno 34 výzev, vydáno 3 055 právních aktů v objemu 48,9 mld. Kč. 
Příjemcům bylo proplaceno 5 mld. Kč v 547 žádostech o platbu, dokončeno bylo již 332 projektů. Schváleny 
byly všechny ITI a PR SCLLD a vyhlášeny všechny výzvy pro IN. Hovořil o stavu integrovaných nástrojů v IROP 
– u administrace ITI upozornil na plnění finančních a věcných milníků v souvislosti s vydanými AD,  
u administrace CLLD na plnění finančních a věcných milníků v souvislosti s vydanými AD. Dále hovořil o 
aktualizaci alokace výzev ŘO pro CLLD na základě schválení PR CLLD. Informoval o stavu RAP v IROP, 
aktualizace tabulek k RAP probíhá na webu IROP každý den. Pozastavil se u územních nástrojů v IROP. 
Přednesl nově vyhlášené výzvy IROP a informaci o plánovaných výzvách IROP pro rok 2024. Na závěr své 
prezentace zmínil trendy pro kohezi 2028+. A to: převzít dobrou praxi z využití RAP, více provázat podporu ze 
SRR+, menší míra kofinancování z EU, finanční nástroje i v tématech, kde bychom to nečekali, silná provazba 
témat s územní dimenzí s dopadem i na integrované nástroje, nová témata jako bezpečnost/odolnost, 
regiony v rozvojové pasti a demografické změny v Evropě. Podstatné jsou reformy, produktivita, inovace a 
konkurenceschopnost. 

 

Jiří Kořínek (ŘO OP TP) odstartoval svou prezentaci ITI, kde realizace projektů probíhá bez problémů. 
Aktuálně je 13 projektů v realizaci. K 30. 9. bylo vyčerpáno 43,8 mil. Kč, což představuje cca 11,6 % z alokace 
ITI. Průměrná výše projektu činí 8,2 mil. Kč. V přípravě je nový projekt na koordinaci nositelů ITI. V případě 
MAS v prvním kole nepodalo projekt 6 MAS. Ve druhém kole k 30. 9. t.r. bylo podáno celkem 106 
projektových žádostí. Dosud bylo proplaceno cca 233,4 mil. Kč, což představuje 9,3 % z celkové alokace na 
MAS. Přehled dosavadního čerpání jednotlivých MAS je na webu OPTP. RSK má aktuálně 12 projektů 
v realizaci, průměrná výše projektu 4,8 mil. Kč. Celkem bylo vyčerpáno 7,4 mil. Kč, což představuje 5,3 % 
z celkové alokace na RSK. Do konce roku 2025 je možnost čerpat na 1 FTE pro HSOÚ.  

 

Radka Bučilová (ŘO OP TAK) informovala o vyhlášených výzvách a finančním objemu z celkové alokace OP 
TAK, o pokroku implementace OP TAK. Zdůraznila rozdíly v programech podpory OP PIK a OP TAK. 
Demonstrovala regionální mapu podpory. Hovořila o podpoře podnikání a uplatnění principu územní 
dimenze. V současné době se v OP TAK žádná forma zvýhodněné územní podpory nevyužívá, ale ŘO OP TAK 
tuto možnost opětovně zvažuje. Integrované nástroje v OP TAK v přípravě ITI – koncentrace podpory ITI OP 
TAK do jednoho SC 1.1 opatření Služby infrastruktury. Zájem projevilo 7 z celkem 13 městských aglomerací, 
od podzimu 2022 byly postupně konzultovány jejich územně strategické projektové záměry, modifikace výzvy 
na programové rámce byla na žádost aglomerací vyhlášena jako dlouhodobá průběžná v rozmezí srpen  
2023–2024. V září 2023 byla vyhlášena průběžná výzva ITI Služby infrastruktury v trvání jednoho roku  
a s alokací 1,5 mld. Kč, přes předem deklarovaný převis poptávky a akceptované seznamy strategických 
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projektů PrR ISg ITI bylo dosud předloženo pouze několik žádostí. Stejně tak představila stav implementace 
CLLD v OP TAK. Bylo schváleno všech 163 přihlášených MAS, ke všem byly vydány Akceptační dopisy. 
Informovala také o harmonogramu výzev do konce roku 2024 a indikativním harmonogramu výzev v roce 
2025. Shrnula v rámci podpory podnikání OP TAK identifikaci a prevenci rizik. V závěru svého výstupu hovořila 
o předběžných trendech kohezní politiky 28+. 

 

Michal Kokeš (ŘO OPD) zmínil, že realizace OPD2 je v podstatě ukončena, dodělává se Závěrečná zpráva, IN 
si přes dílčí problémy vedly poměrně dobře. Realizace OPD3 již plně naběhla, v některých SC se již dokonce 
uvažují a modelují scénáře dočerpání. ÚD se v OPD3 nejvíce týkají opatření 08 – infrastruktura městské drážní 
dopravy a 06 – telematika na městské silniční síti. Shrnul rizika realizace OPD3, zhodnotil dosavadní stav 
implementace IN. Pozastavil se u plánovaných výzev, poslední aktualizace proběhla v červenci, jedná se  
o harmonogram na tento rok. Pro integrované projekty se předpokládá vyhlášení druhé vlny výzev v roce 
2025, přesný termín bude záviset na postupu prací na mid-term review. Předpokládají se podobné parametry 
výzev jako v první vlně, termín pro předkládání plných žádostí je předběžně předpokládán do poloviny roku 
2027. Shrnul přípravu na PO 2028+, zatím se úvahy nad tímto PO na MD pohybují ve velmi obecné rovině. 
Z pohledu kohezní politiky bude pro oblast dopravy nejzásadnější způsobilost ČR pro čerpání z FS. Specifičtější 
rozpracování úvah bude možné v okamžiku zveřejnění návrhu VFR s konkrétními čísly. Z hlediska 
strategického i implementačního prokázaly ITI přínos, a proto je oprávněné s nimi v oblasti dopravy počítat  
i do budoucnosti.  

 

Helena Barbořáková (ŘO OP JAK) podala aktuální informace k vyhlášeným výzvám, výzvám plánovaných 

k vyhlášení do konce tohoto roku, zaregistrovaných žádostem o podporu, schváleným žádostem o podporu, 

projektům s vydaným právním aktem/rozhodnutím o poskytnutí dotace. Zabývala se dále aktuálními 

informacemi týkajícími se ÚD. Konkrétně podala informace k jednotlivým výzvám s územní dimenzí: Smart 

Akcelerátor+ I, Akční plánování v území – MAP, Mezisektorová spolupráce pro ITI. Informace se týkaly  

i jednotlivých aglomeracích. Dále hovořila o otevřených výzvách bez územní dimenze a výzvách bez územní 

dimenze k vyhlášení do 1Q 2025. Představila novou sekci na webových stránkách OPJAK, kde se najdou 

rozhovory, videa a fotografie z podpořených projektů. Poté následovala diskuse týkající se MAP, pracovníci 

MŠMT budou přizváni na jednání komory CLLD na příštím výjezdním zasedání NSK. 

Jan Dražský Florian (NS MAS ČR) upozornil na poměrně nízkou alokaci připravované výzvy č. 41 na MAP II 
(pro OP JAK jde o MAP II, jinak v historii akčního plánování v území jde o MAP V). Vzhledem k tomu, že se 
jedná o tříleté projekty na implementaci akčních plánů v letech 2026,2027,2028 vychází stanovená alokace 
500 mil. Kč po vydělení 205 ORP a 3 lety realizace a paušální sazbou 40% průměrné hrubé mzdové náklady 
35.000 Kč na měsíc na 1 ORP, v malých ORP ještě méně. Implementační aktivity přitom potřebují daleko větší 
personální zajištění, je proto nezbytné navýšení alokace min. na dvojnásobek, a i tak bude implementace 
zejména v meších ORP velmi obtížná. 
 

Jiří Kinský (ŘO OP Z+) přestavil novinky v OPZ+ od posledního jednání NSK, stav realizace k 4. 10. t.r. Zmínil 
revizi OPZ+, EK schválila dne 24. 7. 2024 druhou revizi OPZ+. Hovořil o stavu implementace IN v OPZ+. V rámci 
CLLD je realizováno 136 projektů MAS ve spolupráci s partnery působící na území MAS za 1,16 mld. Kč. U ITI 
je podpora projektů naplňující strategie ITI v oblasti rekvalifikací, dalšího vzdělávání, zaměstnatelnosti CS, 
aktuálně je 25 projektů za 246 mil. Kč v realizaci. Dále pak podpora projektů naplňující strategie ITI v širokém 
spektru aktivit v oblasti sociálního začleňování, aktuálně je 29 projektů za 240 mil. Kč v realizaci. Zhodnotil 
dosavadní stav implementace dalších nástrojů ÚD. KPSV – podpora obcí/svazků obcí zapojených do KPSV, 
spolupráce s Agenturou pro sociální začleňování, aktuálně je 153 projektů za 1,29 mld. Kč v realizaci v rámci 
první výzvy Podpora sociálního začleňování ve vyloučených lokalitách. Druhá výzva na podporu KPSV byla 
vyhlášena v červnu 2024. Předčasné odchody ze vzdělávání – výzva Prevence předčasných odchodů ze 
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vzdělávání: realizace 24 projektů za celkem 188 mil. Kč, výzva vymezila ve spolupráci s MŠMT 34 ORP, ze 
kterých mohou být žadatelé. Výzva Podnikové vzdělávání: aktuálně 565 projektů za téměř 1 mld. Kč 
v realizaci, pokud je sídlo žadatele ve strukturálně postižených krajích. Představil plánované výzvy OPZ+ do 
března 2025. Zabýval se poučením pro kohezi 2028+.  

 

Denisa Ammerová (ŘO OP ŽP) představila celkový přehled výzev OPŽP v letech 2021 až 2027. Celková alokace 
je 57,9 mld. Kč z prostředků EU, z toho je ukončeno 53 výzev. Celá řada podporovaných oblastí OPŽP vykazuje 
nějaké znaky územní dimenze. V současnosti nemá OPŽP dostatek volné alokace. Zmínila nástroje územní 
dimenze, zrekapitulovala situaci v ITI, vč. aktuálního stavu, probíhá posuzování změn programových rámců. 
K datu 10. 10. t.r. bylo zaregistrováno celkem 28 projektů ITI. Nově je plánovaná výzva ITI v oblasti podpory 
výstavby veřejných budov v pasivním standardu. V případě CLLD byla v březnu t.r. vyhlášena modifikace výzvy 
na programové rámce, v květnu byly vyhlášeny výzvy ŘO na CLLD v objemu 400 mil. Kč. Proběhla 3 kola sběru 
projektových záměrů, uskutečňují se konzultace zástupců MAS a SFŽP ohledně připravovaných projektů. 
V seznamu je 30 projektových záměrů MAS ve výši 377,5 mil. Kč. Předložila náměty k diskusi jako využití 
nástrojů územní dimenze jen v relevantních oblastech, větší zohlednění územních specifik v rámci 
individuálních výzev, apel na projektovou připravenost, snaha o skutečně strategické/integrované projekty, 
přenesení části zodpovědnosti na nositele ÚD.   

 

Radana Leistner Kratochvílová (ŘO OP ST) odstartovala svůj výstup aktuální informací týkající se přípravou 

Monitorovacího výboru, který proběhne v Praze dne 2. 12. t.r., strategií čerpání – Plán pro plnění pravidla 

n+3 v roce 2026. Připravuje se Mid-term evaluace a byla posunuta 1. výroční konference OP Spravedlivá 

transformace na leden 2025. Představila stav implementace programu, srovnání duben a září 2024, kolik 

alokace je v právních aktech, zažádáno a vyhlášeno. Uvedla stav čerpání k 4. 10. 2024 za Karlovarský kraj, 

Ústecký kraj, Moravskoslezský kraj. Představila na grafech strukturu příjemců u projektů s právním aktem 

k září 2024. Zabývala se připravovanými výzvami, harmonogramem výzev 2024, kolik je připraveno k příjmu 

žádostí, plánované výzvy do konce roku. Na závěr své prezentace se pozastavila nad kohezí 28+ z pohledu ŘO 

OP ST. Podpora uhelných regionů bude i v období 2028+ jednoznačně velmi potřebná s ohledem na stále 

přetrvávající negativní charakteristiky socioekonomických a environmentálních indikátorů v krajích. Zejména 

v případě regionu Severozápad je problémem dlouhodobá stagnace a spíše divergence od evropského 

průměru. FST je příkladem dobré praxe při aktivizaci regionů. Jeho pokračování formou FST2.0 by přineslo 

určitou kontinuitu, a to jak ve smyslu zachování know-how získaného při implementaci, tak ve smyslu 

pokračování podpory projektů a témat, které jsou momentálně připravovány, ale nebyly doposud zahájeny. 

Seznámila přítomné s reakcí ŘO OP ST na podněty z RSK KVK ze dne 5. 9. 2024. 

Josef Tabery (ŘO PRV, ŘO SP SZP) v začátku svého vystoupení se věnoval Programu rozvoje venkova  
2014–2022, došlo k prodloužení realizace programu, proplacení projektů je možné až do konce roku 2025, 
probíhá už jen průběžná výzva v rámci operace 4.3.I Pozemkové úpravy. Informoval o čerpání a administraci 
území dimenze opatření M19. Hovořil o strategickém plánu SZP na období 2023–2027. Představil 
harmonogram výzev projektové intervence, jak proběhlé, tak probíhající výzvy. 3. kolo – Technologické 
investice v lesním hospodářství, Investice do lesnické infrastruktury, Technologie snižující emise GHG a NH3, 
Vodohospodářská opatření v lesích, Neproduktivní investice v lesích, Přeměna porostů náhradních dřevin, 
Investice do nezemědělských činností. 4. kolo – Investice do zemědělských podniků, Investice do zpracování 
zemědělských produktů, Investice do obnovy kalamitních ploch, Investice do ochrany MZD, Zahájení činnosti 
mladého zemědělce, Inovace při zpracování zemědělských produktů, Podpora operačních skupin a projektů 
EIP. Kontinuální výzvy se týkají Podpory poradenství a LEADERu. 5. kolo – Technologické investice v lesním 
hospodářství, Investice do lesnické infrastruktury, Technologie snižující emise GHC a NH3, Vodohospodářská 
opatření v lesích, Neproduktivní investice v lesích, Investice do nezemědělských činností. Kontinuální výzvy 
Podpora vzdělávání a Pozemkové úpravy. Dále představil čerpání SP v 2023–2027. Příjem Programových 

http://www.dotaceeu.cz/


 
 

Akce je pořádána/spolupořádána Národním orgánem pro koordinaci v rámci projektu: 
OPTP 2021–2027, projekt Osobní náklady zaměstnanců implementujících DoP na MMR II, CZ.07.01.01/00/22_001/0000139 

MINISTERSTVO PRO MÍSTNÍ ROZVOJ ČR • Staroměstské náměstí 6, 110 15 Praha 1 • tel.: +420 224 861 111 • IČ: 66 00 22 22 • www.mmr.cz • www.dotaceEU.cz 
 

11 

 

rámců SP SZP od 21. 6. 2023 do 31. 1. 2024 – podáno 180 PR, v Portálu farmáře schváleno všech 180 PR, 
v MS2021+ schváleno 170 PR (vázáno na schválení změny dat ke standardizaci MAS). Příjem projektů 
konečných žadatelů probíhá kontinuálně od konce března 2024, příjem projektů spolupráce bude probíhat 
od října 2024. Pravidla pro Spolupráce MAS byla zveřejněna v květnu 2024. Shrnul svou prezentaci třemi 
body: územní dimenze mimo CLLD jen v některých projektových intervencích prostřednictvím preferenčních 
kritérií, případně vyšším procentem dotace podle regionální mapy, rizika realizace nejsou zatím 
předpokládána – relativní možnost přesunů, realizace SP SZP na začátku – poučení pro následující období 
zatím není.  

  

Bod 10 – Různé, závěr 

Lucie Sršňová (MŽP) informovala o plánovaném třetím Národním dobrovolném přezkumu 2025 (Voluntary 
National Review - VNR), který bude za ČR prezentován v červenci příštího roku před OSN v New Yorku. 
V rámci VNR jednotlivé země hodnotí svůj pokrok při plnění Cílů udržitelného rozvoje (SDGs) a úspěchy 
v mezinárodním srovnání. Zároveň mohou identifikovat problematická místa a budoucí výzvy v oblasti 
udržitelného rozvoje. S ohledem na široké spektrum témat ve VNR a víceúrovňovou spolupráci během 
procesu tvorby VNR (včetně právě místní úrovně) nabídla možnou spolupráci a prezentaci příkladů dobré 
praxe v obcích a regionech na globální úrovni.  

Jan Schneider (MMR) poděkoval všem za účast a příspěvky, oznámil termín příštího zasedání, které se 

uskuteční 9. a 10. dubna 2025 mimo Prahu, a poté setkání ukončil.  
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